
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. március 28. 

 

 

Nyomtatott és online sajtó 
 

Külhoni magyar szórványközösségek köré szerveződő konferenciát rendeznek 

Pécsen 
2025. március 28. – MTI 

A magyar diaszpórák köré szerveződő, a szórványközösségek nyelvi, kulturális és egyéb 

társadalmi jelenségeit bemutató konferenciát rendeznek április 3-án és 4-án a baranyai 

vármegyeszékhelyen – közölte a rendezvényt szervező Pécsi Tudományegyetem az MTI-vel. 

Közleményükben azt írták, hogy az universitas bölcsészet- és társadalomtudományi kara, 

valamint a Magyar Tudományos Akadémia (MTA) pécsi szervezete által rendezett 

konferencián több tudományágat átfogóan vizsgálják a szórványközösségek megerősítésével 

kapcsolatos gyakorlatokat. A Revitalizáció elnevezésű tudományos tanácskozás keretében más 

országok gyakorlatát is bemutatva - egyebek mellett – azt járják körbe, hogy a nyelv, a zene, a 

tánc, az irodalom, a kulturális antropológia, a média, a kultúrdiplomácia és a politika 

eszközeivel miként lehet megerősíteni a szórványközösségeket. A program más nyelvű és 

kultúrájú közösségek eredményeit is bemutatva átfogóan tárgyalja a revitalizációt, célja 

egyúttal a Kárpát-medencében élők és diaszpóraközösségek közötti együttműködés, a magyar-

magyar párbeszéd, a határokon átnyúló hálózatosodás elősegítése – írták. 

 

Idén is elindul a Székely Gyors és a Csíksomlyó Expressz a csíksomlyói pünkösdi 

búcsúba 
2025. március 27. – MTI, maszol.ro, Hír TV 

Idén is elindul a Székely Gyors és a Csíksomlyó Expressz a csíksomlyói pünkösdi búcsúba a 

Kárpáteurópa Utazási Iroda és a MÁV Személyszállítási Zrt. szervezésében - közölték a 

szervezők csütörtökön, Budapesten, sajtótájékoztatón. A négynapos, június 6-tól 9-ig tartó 

program legfontosabb eseményei a csíksomlyói Mária-ünnep, a pünkösdi búcsú, valamint a 

zarándoklat Gyimesbe, a történelmi Magyarország ezeréves határához. Mező Tibor, a 

Kárpáteurópa Utazási iroda ügyvezetője elmondta: a Csíksomlyó Expressz Szombathelyről 

indul, majd Sopron, Kapuvár, Csorna, Győr, Komárom és Tatbánya érintésével érkezik a 

budapesti Keleti pályaudvarra. Ott összekapcsolják a Székely Gyorssal, és a két vonat együtt 

indul Erdélybe. A zarándokvonat Dél-Erdélyen keresztül érkezik meg Székelyföldre. A 

zarándokok szombaton a csíksomlyói Mária-kegyhelyen részt vesznek a búcsúi szentmisén, 

vasárnap pedig Gyimesbe zarándokolnak, ahol az ezeréves határnál szintén részt vesznek a 

szentmisén, majd a pünkösdi forgatagon. A zarándokvonatok a program záró napján éjfél körül 

érkeznek vissza a Keleti pályaudvarra. 
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Csáky Csongor: II. Rákóczi Ferenc küzdelme nagyban hozzájárult a magyar 

nemzet fennmaradásához 
2025. március 27. – MTI, Magyar Hírlap, Vasánap.hu, Vajma.info 

II. Rákóczi Ferenc küzdelme nagyban hozzájárult a magyar nemzet és az ország 

fennmaradásához - mondta a Rákóczi Szövetség elnöke csütörtökön, Budapesten, a Kossuth 

téri Rákóczi-szobornál tartott megemlékezésen. Csáky Csongor II. Rákóczi Ferenc 

születésének 349. évfordulóján mintegy 400 középiskolás részvételével tartott ünnepségen 

kiemelte, az erdélyi fejedelem olyan államférfi volt, aki korának egyik legnagyobb 

birtokosaként feláldozta vagyonát az ország és a nemzet szabadságáért. Egyszerre tudott az 

ország vezetője, hadvezére és korának meghatározó, Istenben hívő gondolkodója lenni - 

mutatott rá az elnök. Hozzátette, a Rákóczi Szövetség 1989-es megalakulása óta fontosnak 

tartja a Rákóczi-kultusz ápolását, tagjai büszkék arra, hogy az ő nevét viselve végezhetik 

tevékenységüket kiemelten a magyar fiatalokért és a külhoni magyarok megmaradásáért. II. 

Rákóczi Ferenc fejedelem 1676. március 27-én született. A Magyar Országgyűlés 2015-ben 

nyilvánította március 27-ét II. Rákóczi Ferenc emléknapjává. 

             
Ponta megint előhúzta a magyar kártyát: Orbán Viktort és az RMDSZ-t támadta 
2025. március 27. – maszol.ro 

Victor Ponta a Digi 24 tegnap esti műsorában kijelentette: soha nem fogadná el, hogy az 

RMDSZ adja a pénzügyminisztert, s a Legfelsőbb Védelmi Tanácsnak (CSAT) RMDSZ-es tagja 

is legyen. Szerinte Orbán Viktor kormányfő „túl erős Romániában”.  A függetlenként induló 

elnökjelölt azt mondta, Orban Viktor „sok helyes lépést” tett Magyarország számára, de nem 

szeretné, hogy a magyar kormányfő „túl erős legyen Romániában”. „Nem hiszem, hogy a 

Románia érdekét szolgálja. Nem tetszik, amikor Kelemen Hunor azt mondja, hogy ha nem 

választanak meg valakit elnöknek, akkor bukhat a kormányt.” Arra a kérdésre, hogy ő maga is 

azt mondta, elnökké választása esetén kormányt cserél, Ponta kijelentette: „de én nem kapok 

semmit Orbán Viktortól, sem utasítást, sem javaslatot.” Csoma Botond, az RMDSZ 

képviselőházi frakcióvezetője Facebook bejegyzésben reagált Ponta kijelentésére. „Láttam, 

hogy Ponta azt mondta a tévében, Orbán nem ad neki utasításokat. Dottore, amikor az Orbán 

ajtaját kapargattad, hogy fogadjon, nem undorodtál?” – írta a politikus. Ponta egyébként 

korábban elismerő szavakkal illette a magyar miniszterelnököt külpolitikája miatt.  

 

Elfogadták Szilágy megye költségvetését 
2025. március 27. – maszol.ro 

Szilágy Megye Tanácsa elfogadta az idei év költségvetését. A fejlesztésekre szánt összegből 

folytatják az utak felújítását, a megyei kórház fejlesztését, de az ipari park megvalósítása is a 

prioritások között szerepel. Szilágyi Róbert-István, Szilágy Megye Tanácsának alelnöke az 

elfogadott költségvetés kapcsán elmondta: a tavalyi évhez viszonyítva idén sajnos kevesebb 

pénzből gazdálkodhatnak, de arra törekszenek, hogy a kitűzött célokat, terveket 

E
rd

é
ly

 
V

e
ze

tő
 h

ír
e

k
 

https://www.magyarhirlap.hu/tortenelem/20250327-ii-rakoczi-ferenc-felaldozta-vagyonat-az-orszag-es-a-nemzet-szabadsagaert
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megvalósíthassák. „A költségvetés legnagyobb részét, 60 százalékát, vagyis 250 millió lejt a 

fejlesztésekre irányoztunk. Ebből az összegből útfejlesztést végzünk, többek között felújítjuk a 

109P elnevezésű Kémer-Ipp-Halmosd útszakaszt, amire csaknem százmillió lejt különítettünk 

el. A kivitelező szerint ez év végéig befejezik a munkálatokat, ezáltal biztonságosabb és 

kényelmesebb közlekedésre számíthatnak az arra járók” – fogalmazott az alelnök, hozzátéve, 

az elmúlt héten egyeztetett a polgármester kollégákkal, hogy megbeszéljék az idei évre kitűzött 

terveket, és azok megvalósulásának lehetőségeit. 

 

Kolozsváron tartják az Erdélyi Fiatal Közgazdászok Országos Találkozóját 
2025. március 27. – maszol.ro 

Március 29-én tartják Kolozsváron az Erdélyi Fiatal Közgazdászok Országos Találkozóját 

(EFIKOT), melynek célja, hogy lehetőséget biztosítsanak a fiatalok számára, akik pályakezdés 

előtt állnak, egyetemisták vagy már a szakmájukban dolgoznak. A rendezvénynek a Mathias 

Corvinus Collegium (MCC) Központ ad helyet. Az esemény különösen azoknak szól, akik 

érdeklődnek a gazdasági témák iránt, és szeretnék kapcsolati hálójukat kiépíteni, miközben 

gyakorlati tudást szereznek, amit a mindennapi életben is hasznosíthatnak. A rendezvény az 

aktuális gazdasági kihívások és trendek köré építkezik, és interaktív szekciók segítségével ad 

praktikus eszközöket a résztvevők kezébe – írják közleményükben a szervezők. 

 

A fiatalok életútjának megkönnyítésére nyert 207 ezer eurót Hargita Megye 

Tanácsa 
2025. március 27. – maszol.ro 

Fiatalok pályaválasztásának tanácsadásához nyert 207 ezer eurót Hargita Megye Tanácsa. A 

PATHS (Personalized Approach to Territorial Life and Career Support) projekt a Duna Régió 

Program keretében nyert támogatást. A projekt célja olyan kedvezőtlen demográfiai 

folyamatok lassítása és visszafordítása, mint a népesség elöregedése és a kistelepülések 

elnéptelenedése. Emellett arra törekszik, hogy elősegítse a fiatalok otthon maradását, nemcsak 

regionális, hanem nemzetközi szinten is. Mint csütörtökön kiadott közleményében Hargita 

Megye Tanácsa beszámolt róla: a projekt keretében létrejön egy nemzetközi életút-támogató 

szolgáltatás (LPSS – Life Path Support Service), amely biztosítja a kifejlesztett modellek és 

struktúrák fenntarthatóságát, beleértve a megfelelő finanszírozási háttér kialakítását is. 

Hosszú távon a felsőoktatási intézmények, szakképző központok és középiskolák beépítik 

tantervükbe a tanácsadás és mentorálás készségeinek oktatását a projekt során kidolgozott 

tananyagok alapján. Ezáltal Hargita Megye Tanácsa hozzájárul a fiatalok pályaválasztásának 

támogatásához. 

 

Nyolcszázötven millió lejes költségvetése van Marosvásárhelynek  
2025. március 27. – Székelyhon 

Míg Marosvásárhely költségvetése tavaly 625,8 millió lej volt, idén ez kétszáz millióval több 

lesz: 2025-ben 854 millió lejből gazdálkodik a település. A képviselő-testület csütörtökön 

délután bólintott rá a költségvetés-tervezetre. Marosvásárhely alpolgármestere, Kovács Mihály 
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Levente a Székelyhonnak a költségvetés kapcsán elmondta, igyekeztek kiegyensúlyozott 

költségvetést elfogadni, folytatni akarják a megkezdett beruházásokat. Több pénzt kapnak az 

iskolák, a közterületekért felelős igazgatóság, de a szociális szolgáltatásokra szánt összegeket is 

növelték. A magyar közösség szempontjából kiemelt fontosságú lehet, hogy ötletpályázatot 

fognak meghirdetni a Sütő András-szobor kapcsán. Ha meglesz a legjobb szoborötlet, akkor 

arra vállalkoznak, hogy jövőre, Sütő András halálának huszadik évfordulójára, a köztéren 

felállítsák az író szobrát.  

 

Péter Ferenc: 2025 a józan ész éve Maros megyében 
2025. március 27. – maszol.ro 

Tizenkilenc százalékkal nagyobb Maros megye költségvetése az előző évhez képest, miközben 

a stabilitás, az egyensúly és a fejlődés a legfontosabb szempontok. Az új büdzsé biztosítja az 

alárendelt intézmények működését, az alkalmazottak bérét és jelentős összegeket különít el 

beruházásokra. A megyei tanács idén olyan költségvetést állított össze, amely egyszerre tartja 

kordában a kiadásokat és teremti meg a szükséges feltételeket a fejlődéshez - mondta 

csütörtökön, sajtóértekezleten a Maros Megyei Tanács elnöke, Péter Ferenc. Közölte, 

tekintettel arra, hogy Románia gazdasági helyzete kihívásokkal teli – a költségvetési hiány 8,65 

százalékra emelkedett, az államadósság pedig rekordmagasságban van –, kiemelten fontos a 

tudatos és fenntartható pénzügyi tervezés. 

 

Kézdivásárhely idén kevesebb pénzből gazdálkodhat  
2025. március 27. – Székelyhon 

Kézdivásárhely önkormányzati képviselő-testülete csütörtöki soros havi ülésén egyöntetűen 

megszavazta a település ez évi költségvetését. Az összeg meghatározó részét az európai uniós 

pályázatok és célirányos kormánypénzek képezik. Az önkormányzat összesen 68 millió lejt szán 

beruházásra: ebből 26 millió lejt a már megkezdett munkálatok befejezésére, 45 millió lejt 

pedig új tételekre. Bokor Tibor polgármester több, jelenleg is zajló infrastrukturális beruházás 

folytatásának jelentőségét is kiemelte. 

 

Önálló állam-e a Székelyföld? A magyar prefektustól vár választ az EMSZ 
2025. március 27. – Krónika 

Nyílt levelet intézett Maros megye március elején beiktatott prefektusához az Erdélyi Magyar 

Szövetség (EMSZ). A Krónikához csütörtökön eljuttatott levélben az alakulat a makfalvi 

zászlóper ügyében kér állásfoglalást Barabási Antal Szabolcstól, a székely megye első magyar 

prefektusától. A Brassai Hunor, az EMSZ alelnöke által jegyzett dokumentum úgy fogalmaz: az 

RMDSZ-es politikusnak „történelmi felelősség nyugszik a vállain” Maros megye első magyar 

kormánybiztosaként. Brassai szerint Barabási elődei folyamatosan „vegzálták” a megye 

magyarságát, emiatt az új prefektus „terhelt előéletű” hivatalt vett át, ám itt a lehetőség, hogy 

„szakítson a múlt béklyóival”.  

E
rd

é
ly

 

https://maszol.ro/belfold/Peter-Ferenc-2025-a-jozan-esz-eve-Maros-Megyeben
https://szekelyhon.ro/aktualis/kezdivasarhely-iden-kevesebb-penzbol-gazdalkodhat
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/onallo-allam-e-a-szekelyfold-a-magyar-prefektustol-var-valaszt-az-emsz


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. március 28. 

 

 

                               
A Magyar Szövetség levélben kéri a kormányfőt, hogy a likvidálás helyett a 

szigorú karantént részesítsék előnyben 
2025. március 27. – Felvidék.ma, Új Szó  

A párt vezetősége levélben kéri a szlovák kormányt, hogy az egészséges állatok leölése helyett 

inkább szigorú karanténnal fékezzék meg a járvány terjedését. „A Csallóközben a száj- és 

körömfájás járvány kapcsán a helyzet napról napra súlyosabbá válik. A fertőzés megfékezése 

gyors, határozott, ugyanakkor humánus intézkedéseket igényel. A Magyar Szövetségben 

tisztában vagyunk e rendkívül fertőző vírusos megbetegedés lehetséges hatásaival a helyi 

tenyésztőkre, a mezőgazdaságra, valamint a Szlovák Köztársaság gazdaságára összességében” 

– írja a Robert Fico szlovák miniszterelnöknek címzett levélben Gubík László, a párt elnöke. A 

levélben a pártelnök megjegyzi, hogy a párt teljes mértékben tiszteletben tartja az Európai Unió 

protokolljait a fertőzés felszámolására vonatkozóan. Ugyanakkor fel kell hívni a figyelmet a 

tenyésztők különbözőségeire és a farmok eltérő struktúrájára, mind a Csallóközben, azaz 

Délnyugat-Szlovákia déli részén, mind pedig a Szlovák Köztársaság többi területén. 

 

Iván Tamás a lúcsi tüntetésen: Az állatok leölése csak kényelmi megoldás 
2025. március 27. – Ma7, Felvidék.ma, Új Szó  

A tegnapi lúcsi tüntetés után a gazdák és támogatóik ma újra összegyűltek, hogy állataik 

megmentéséért emeljenek szót. Az óvintézkedések értelmében a fertőzés gócpontjainak három 

kilométeres körzetében minden állatot el kell pusztítani, amelyeket megfertőzhet a száj- és 

körömfájás, még akkor is, ha nem mutat semmilyen tünetet. Ezen határozat ellen tüntettek az 

állattartók, ugyanis a faluban felütötte a fejét a kór. Tegnap hiábavaló volt az órákon át tartó 

tárgyalás és a gazdák kétségbeesett érvei, a hatóságok hajthatatlanok maradtak, a döntésük 

értelmében az egészséges állatok likvidálása folytatódik. A döntés, amelyet az EU-s 

jogszabályokra hivatkozva hoztak meg, mély sebet ejtett a helyi közösségen, ezért csütörtökre 

újabb gyülekezést hirdettek, ahova jóval többen, több százan érkeztek és felszólalók tucatja 

érvelt az emberségesebb járványügyi intézkedések mellett.  

 

Őry Péter: A megelőzésre és a védekezésre helyezzük a hangsúlyt 
2025. március 27. – Ma7 

Ahogy azt már korábbi cikkeinkben jeleztük, a Magyar Szövetség a száj- és körömfájásjárvány 

elleni küzdelemben sem hagyja magára az érintett településeket, illetve az ott gazdálkodókat. 

Ahogy az a keddi sajtótájékoztatójukon is elhangzott: intenzív kapcsolatban vannak gazdákkal 

és az önkormányzatokkal, illetve segítő szándékuk már tárgyiasult is, hiszen a közbenjárásukra 

a magyar kormány ezer liter fertőtlenítőszer-koncentrátumot bocsátott a felvidéki települések 

és állattenyésztők rendelkezésére. Arról is hírt adtunk a ma7.sk portálon, hogy rövid időn alatt 

a koncentrátum meg is érkezett a Csallóközbe, ahol a jelenleg észlelt járványgócok vannak. A 
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Magyar Szövetség előre egyeztetett lista szerint osztja szét a több település önkormányzatának 

a fertőtlenítőszert, illetve egyes esetekben közvetlenül az állattenyésztőkhöz juttatják el a 

készítményt. Mi az egyházgellei átadáson voltunk jelen a kameránkkal, ahol a helyi 

mezőgazdasági szövetkezet elnöke és állattenyésztési vezetője, Horváth Dénes, illetve 

agronómusa, Őry Árpád vette át a fertőtlenítőszert a Magyar Szövetség alelnökétől, Őry 

Pétertől. 

 

Megyei döntések, támogatások és közlekedési fejlesztések Dunaszerdahelyen 
2025. március 27. – Felvidék.ma, Ma7, Új Szó  

Válságkezelés, megyei pályázatok, iskolai átszervezések és közlekedési fejlesztések – ezeket a 

kulcstémákat érintette Berényi József és Hájos Zoltán sajtótájékoztatója a dunaszerdahelyi 

termálfürdőben. Berényi József, Nagyszombat megye alelnöke a száj- és körömfájás járvány 

kapcsán elmondta, hogy a megye nem tagja a krízisstábnak, így sem járási, sem országos 

szinten nem hívják meg annak üléseire, ami megnehezíti az információáramlást és az érintett 

települések érdekképviseletét. Kiemelte: „Tegnap a megyei testületi ülésen is elhangzott, kérni 

fogjuk a minisztériumot, a kormányt, hogy vonja be az illetékes Nagyszombat megyét a 

krízisstáb üléseire, értekezleteire. Jóllehet a mezőgazdaság területén nincs hatáskörünk, de ez 

nem jelenti azt, hogy ne tudnánk segíteni.” Hangsúlyozta, hogy: „a megye központi krízisalapja 

rendelkezik egy 700 ezer eurós költségvetéssel, amely eddig főként árvízvédelemre szolgált, 

azonban a jelenlegi helyzetre való tekintettel a forrásokat a száj- és körömfájás okozta károk 

enyhítésére is felhasználhatják.” 

 

A Komáromi Napok idén is rendkívül gazdag programmal várja az érdeklődőket 
2025. március 27. – Új Szó, Felvidék.ma  

Április 24. és május 4. között minden korosztálynak megpróbál eleget tenni az idei Komáromi 

Napok, amely a két város önkormányzata szerint a legnagyobb közös ünnepüknek számít. 

Habár a két országban tomboló száj- és körömfájás rossz emlékeket idéz, ez a járvány egyelőre 

nem akadályozza, hogy ne legyen ismét teljesértékű rendezvénysorozat a Komáromi Napok – 

amely már maradéktalanul kiheverte a Covid okozta nehézségeket. A 2025-ös Komáromi 

Napokat népszerűsítendő, a Duna Menti Múzeum előtt álló Jókai-szobor tövében tartottak 

sajtótájékoztatót a két város polgármesterei. A helyszín kiválasztása nem volt véletlen, amellyel 

kapcsolatosan Keszegh Béla, az észak-komáromi városháza vezetője elmondta: szeretnék, ha a 

Jókai-bicentenáriumot 2025 során végig napirenden tudnák tartani.  A rendezvények alatt 

megvásárolható lesz például egy környezetbarát, kifejezetten erre az évre készített „Jókai-

retrópohár“. Jókai emlékezete más módon is át fogja szőni a Komáromi Napok 

programnaptárát, amelyet Keszegh a Dél-Komárommal való „legnagyobb közös ünnepüknek“ 

nevezett.  Molnár Attila dél-komáromi polgármester pedig az „összetartozásuk legnagyobb 

szimbolikájaként“ beszélt az eseménysorozatról. 
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„Nem lesz átmeneti kormánya Szerbiának, és nem győz a színes forradalom sem” 
2025. március 27. – Pannon RTV 

Vučić megismételte, ha hangágyú lett használva, akkor ő többet nem köztársasági elnök. Nem 

lesz átmeneti kormánya Szerbiának, és nem győz a színes forradalom sem - jelentette ki 

Aleksandar Vučić a szerb közmédia élő műsorában. Egy gumibotot sem emeltek a tüntetőkre, 

méltóságteljesen kezelték a demonstrációkat, de a tanításnak, az életnek folytatódnia kell 

Szerbiában, szögezte le a szerb államfő. Kitért a Brüsszelben folytatott tárgyalásaira is. Cáfolta, 

hogy ott szó esett volna egy esetleges átmeneti kormányról Szerbiában.  A tüntetői blokádok 

gazdasági gondokat okoznak az országnak, de találunk megoldást erre is - tette hozzá. Szerbia 

működni fog tovább, kihúzzuk az országot a válságból - mondta. Fizetés- és nyugdíjemeléseket 

is bejelentett a szerb elnök. 

 

Pálinkás Gábor búcsúlátogatáson járt dr. Pásztor Bálintnál 
2025. március 27. – Pannon RTV 

Pálinkás Gábor, Magyarország belgrádi nagykövetségének első beosztottja búcsúlátogatáson 

járt dr. Pásztor Bálintnál. A VMSZ elnöke közösségi oldalán azt írta, Pálinkás Gáborra ügyeik 

támogatásában, eseményeik szervezésében, a gyakorlati kérdések megoldásában vagy 

rendezvényeik vendégeként mindig számíthattak. Szerbiai kiküldetésének 9 éve alatt két 

nagykövet első helyetteseként és ügyvivőként is osztozott velünk a nehézségekben és örült 

sikereinknek - áll a VMSZ elnökének bejegyzésében. Dr. Pásztor Bálint szerint a vajdasági 

magyar közösség helyzetének, küzdelmeinek jó ismerőjére, segítőjére találtak Pálinkás 

személyében. Azért búcsúzunk, mert külszolgálatának lezárultával májusban visszatér a 

magyar Külgazdasági és Külügyminisztériumba. Az új kihívásokhoz sok sikert kívánok! - írja 

posztjában a VMSZ elnöke. 

 

Oktatási és egészségügyi fejlesztések Zenta Községben 
2025. március 27. – Pannon RTV 

A zentai projektek támogatásáról és ennek politikai hátteréről kérdeztük Juhász Bálintot. A 

vajdasági önkormányzatok gyakran végeznek beruházásokat, valósítanak meg fejlesztéseket, 

illetve programokat tartományi eszközök felhasználásával. A múlt héten Zentára látogatott 

Maja Gojković, a Tartományi Kormány elnöke és Juhász Bálint, a Tartományi Képviselőház 

elnöke. 

 

Készül a II. Terület- és Gazdaságfejlesztési Stratégia - üléseznek a 

munkacsoportok 
2025. március 27. – Pannon RTV 

A részletekről a Prosperitati Alapítvány igazgatóbizottsági elnöke nyilatkozott a Pannon RTV-

nek. Készül a II. Terület- és Gazdaságfejlesztési Stratégia új változata a 2026 és 2033 közötti 

időszakra. Ennek kapcsán már folyamatban vannak a különböző területeket lefedő 

munkacsoportok megbeszélései. Ennek részleteiről tudhatnak meg többet a következő 
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https://pannonrtv.com/rovatok/politika/nem-lesz-atmeneti-kormanya-szerbianak-es-nem-gyoz-szines-forradalom-sem
https://pannonrtv.com/rovatok/politika/palinkas-gabor-bucsulatogatason-jart-dr-pasztor-balintnal
https://pannonrtv.com/rovatok/onkormanyzatok/oktatasi-es-egeszsegugyi-fejlesztesek-zenta-kozsegben
https://pannonrtv.com/rovatok/gazdasag/keszul-ii-terulet-es-gazdasagfejlesztesi-strategia-uleseznek-munkacsoportok
https://pannonrtv.com/rovatok/gazdasag/keszul-ii-terulet-es-gazdasagfejlesztesi-strategia-uleseznek-munkacsoportok
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beszélgetésből, amelyben Nagy Imrét, a Prosperitati Alapítvány igazgatóbizottsági elnökét 

kérdezzük. 

 

Elhunyt Tolnai Ottó 
2025. március 27. – Pannon RTV 

Március 27-én elhunyt Tolnai Ottó Kossuth-díjas író, költő, műfordító, a vajdasági és az 

egyetemes magyar irodalom kiemelkedő alakja, korszakos jelentőségű alkotója. 84 éves volt. 

Tolnai Ottó 1940. július 5-én született Magyarkanizsán. Már a zentai magyar gimnázium 

diákjaként publikált, 1956-tól rövidprózát, 1960-tól verseket. 1959-től az újvidéki egyetem 

magyar tanszékének hallgatója volt, majd 1961-tól az Újvidéken megjelenő Ifjúság hetilap, a 

Symposion művészeti mellékletének szerkesztőjeként dolgozott. Első verseskötete, a Homorú 

versek 1963-ban jelent meg. Zágrábba költözött, és filozófiai tanulmányokat folytatott. Az 

1964-ben először megjelent Új Symposion folyóiratnak 1974-ig volt a szerkesztője, 1969–1972 

között a főszerkesztője.  

 

Április 12-én búcsúztatják Domonkos Istvánt a Vajdaságban 
2025. március 27. – MTI, Ma7 

Április 12-én délután négy órától vesznek végső búcsút Domonkos István József Attila-díjas 

írtótól, költőtől a Vajdaságban, a bácsfeketehegyi temetőben - tudatta a Széchenyi Irodalmi és 

Művészeti Akadémia csütörtökön az MTI-vel. Domonkos István a vajdasági Ókéren született 

1940. augusztus 7-én. Iskoláit Verbászon és Szabadkán végezte, majd az Újvidéki Egyetemen 

magyar nyelv és irodalom szakra járt, de tanulmányait félbehagyta. 1960-ban Tolnai Ottóval 

és másokkal együtt az Új Symposion nevű irodalmi műhelyhez csatlakozott. 1979 óta 

Svédországban élt, ahová svéd felesége miatt költözött. 

                    
Együttműködési megállapodásokat írtak alá a Rákóczi-főiskolán 
2025. március 27. – Kárpátalja.ma 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola együttműködési megállapodásokat írt alá a 

kárpátaljai iskolákkal és óvodákkal. Az esemény a Rákóczi-napok programsorozat részeként 

valósult meg március 26-án a főiskola Apáczai Csere János Könyvtár Olvasótermében. A 

programhoz több mint 30 iskola és óvoda csatlakozott. Az eseményen bemutatták többek 

között a főiskola pedagógiai gyakorlati rendszerét, továbbá az intézmény szerkezeti egységeit 

és a főiskola által alapított intézményeket. Ezáltal bemutatkozott a Perényiné Frangepán 

Katalin Gimnázium, a Tulipán Tanoda Magyar Népművészeti Iskola, az Egán Ede Szakképzési 

Centrum, a Felsőfokú Szakképzési Intézet és a Kárpátaljai Magyar Líceum.  A megnevezett 

intézmények képviselői rövid beszámolót tartottak és ismertették a legfontosabb tudnivalókat. 

Orosz Ildikó, a Rákóczi-főiskola elnöke kiemelte, hogy intézményük egy évvel ezelőtt kezdett 

el azon gondolkodni, hogy az „új szelek” jegyében kell megújítaniuk a pedagógiai 

gyakorlatukat. 
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Sari József lett a megyei tanács új képviselője 
2025. március 27. – Karpat.in.ua 

A KMKSZ Felső-Tisza-vidéki Középszintű Szervezetének elnöke, Sari József lett a Kárpátaljai 

Megyei Tanács új képviselője. Ő váltja a KMKSZ-frakció korábbi tagját, Bíró Erzsébetet, aki 

2024. december 19-én mondott le mandátumáról. Sari József március 27-én, a megyei tanács 

soron következő ülésén hivatalosan is letette képviselői esküjét. A Kárpátaljai Megyei Tanács 

18. plenáris ülésén hivatalosan beiktatták és felvette képviselői mandátumát Sari József, a 

KMKSZ Felső-Tisza-vidéki Középszintű Szervezetének elnöke. Az újonnan beiktatott 

képviselőnek Roman Szaraj, a megyei tanács elnöke adta át képviselői jelvényét és 

szavazókártyáját. 

 

Aktív és összetartó a KMKSZ Nagydobronyi Alapszervezete 
2025. március 27. – Karpat.in.ua 

A háború kitörése óta sajnos kevesebb közösségi program valósult meg Kárpátalján. 

Nagydobronyban azonban egy nagyon aktív közösség él, a tenni és élni akarásuknak 

köszönhetően számos kezdeményezés valósult meg, melyek minden generációt meg tudtak 

szólítani. 

 

7 kárpátaljai kistérség vesz részt a határon átnyúló projektmenedzsment 

elsajátításában 
2025. március 27. – Karpat.in.ua 

Kárpátalján elindul az a projekt, amely a kistérségek fejlesztését és a fenntartható jövőt 

szolgálja, valamint határon átnyúló partnerségeket épít. Az INTERREG NEXT Magyarország–

Szlovákia–Románia–Ukrajna program keretében intenzív képzést szerveznek 21 település 42 

képviselője számára Ukrajnából, Szlovákiából és Magyarországról. 

 

A kárpátaljai húsvéti örökséget ismerhetik meg az érdeklődők a Hagyományok 

Háza tojásíró workshopján 
2025. március 27. – MTI, Magyar Hírlap, Magyar Szó, Kárpátinfo, Felvidék.ma 

A kárpátaljai húsvéti örökséget ismerhetik meg az érdeklődők a Hagyományok Háza Kárpát-

medencei online tojásíró kalákája elnevezésű workshopján, április 4-én – közölték a szervezők 

csütörtökön az MTI-vel. A Hagyományok Háza által ötödik alkalommal megszervezett Kárpát-

medencei online tojásíró kalákájának fő témája minden évben egy-egy kiemelt tájegység 

jellegzetes tojásíró hagyománya – olvasható a közleményben. Mint írják, idén a kárpátaljai 

salánki hímesek tojásírásának gyakorlatával lehet megismerkedni néprajzkutató szakemberek 

segítségével. Az esemény különlegessége, hogy helyi tojásíró asszonyok is bejelentkeznek majd 

élőben, hogy kevéssé ismert részleteket osszanak meg az érdeklődőkkel az aranyfestéssel 

készült salánki hímestojás hagyományáról. 
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Új harang kapott helyet a darázsi Jézus Szíve-templom tornyában 
2025. március 27. – Képes Újság 

A darázsi Jézus Szíve-templom számára új harangot szenteltek a múlt héten. A korábbi nyolc 

hónappal ezelőtt vált használhatatlanná, azonban a HMDK-nak és a magyar kormány 

támogatásának köszönhetően hamarosan újra hallhatják a harangszót a darázsi emberek. A 

Báni-hegy északi oldalán található a darázsi Jézus Szíve katolikus templom, amely az első 

világháború előtt épült Újlaki Kornél Dezső plébános kezdeményezésére. 1925-ben szentelték 

fel, a helyi katolikus közösség összefogásának gyümölcseként. Az impozáns, historizáló stílusú 

épület – melynek tornya közel 30 méter magas – a falu lelki életének központja, ahol a hívek 

ma is rendszeresen járnak a szentmisékre, keresztelőket, esküvőket és búcsút tartanak, 

különösen Jézus Szíve ünnepén. Ugyan 100 év alatt sokat változott a világ, de a templom, az 

egyház közösség-összetartó ereje mit sem csökkent – sőt, a néhány évvel ezelőtti felújításnak 

köszönhetően a darázsi templom ma még inkább betölti a hivatását.  
 

Nagypiszanicán is megemlékeztek az 1848-49-es forradalomról és 

szabadságharcról 
2025. március 27. – Képes Újság 

A Nagypiszanicai Magyarok Közössége szervezésében ünnepélyes keretek között emlékeztek 

meg az 1848–49-es magyar forradalom és szabadságharc hőseiről. Március 15-e az egész világ 

magyarsága számára kiemelkedő nemzeti ünnep. A program a nagypiszanicai Magyar Ház előtt 

kezdődött, ahol koszorút helyeztek el Knezić Károly, az aradi vértanúk egyike, a szabadságharc 

tábornoka emléktáblájánál. Knezić 1808-ban született Nagygordonyán horvát határőr 

családban, és jelentős szerepet vállalt a szabadságharc katonai küzdelmeiben. A 

megemlékezésen koszorút helyezett el többek között Radácsi Milán, Magyarország zágrábi 

nagykövetségének gazdasági attaséja, Jankovics Róbert parlamenti képviselő, a HMDK elnöke, 

a pécsi Zrínyi Miklós Lovagrend küldöttsége, Tanja Novotni Golubić, Belovár-Bilogora megye 

zsupánhelyettese, Fredi Pali, Nagypiszanica polgármestere, valamint a magyar kisebbségi 

önkormányzatok képviselői. 

 

Újbezdánban közgyűlést tartottak a tűzoltók, Zágrábban az Ady Kör 
2025. március 27. – Képes Újság  

Az elmúlt napokban került sor az újbezdáni önkéntes tűzoltó-egyesület rendes évi 

közgyűlésére, ahol a beszámolók mellett – rendhagyó módon – a vezetőség soraiban tisztújítást 

is végeztek. Múlt szombaton tartott ülést az Ady Endre Magyar Kultúrkör is, ahol a beszámolók 

elfogadása után tiszteletbeli taggá választották Jankovics Róbertet, a horvátországi magyarság 

parlamenti képviselőjét. Az újbezdáni tűzoltóegyletet 1980-ban alapították, jelenleg mintegy 

hatvan tagja van, közülük több mint tízen vethetők be éles helyzetben, de nagy hangsúlyt 

fektetnek az utánpótlás-nevelésre is. A rendes, beszámoló jellegű közgyűlésükre a napokban a 
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falu kultúrotthonában került sor, és részt vettek rajta meghívottként azoknak a 

tűzoltószervezeteknek a képviselői, tagjai is, amelyekkel jó kapcsolatot ápolnak az újbezdániak, 

valamint Jankovics Róbert parlamenti képviselő, a HMDK elnöke, Milan Knežević, a 

Baranyaszentistváni járás elöljárója, Pálinkás Krisztián, a közigazgatási egység képviselő-

testületének az alelnöke, a járási magyar kisebbségi önkormányzat elnöke, az országos HMDK 

alelnöke és Kirhofer Róbert plébános. 

 

Bach mindenkinek és Wass Albert-est 
2025. március 27. – Képes Újság 

A Horvátországi Református Keresztyén Kálvini Egyház (HRKKE) szervezésében szombaton 

Wass Albert-estre került sor Kopácson, valamint a Bach mindenkinek fesztiválhoz csatlakozva 

a vasárnapi istentiszteleteken Bach-műveket énekeltek. Johann Sebastian Bach csodálatos, 

lélekemelő zenéjét a legszélesebb közönséghez eljuttató rendezvénysorozat, a Bach 

Mindenkinek Fesztivál 2015- ben kezdődött, és 2019-re Magyarország legnagyobb, 

legkiterjedtebb komolyzenei fesztiváljává fejlődött. 2024-ben kétszázötven Kárpát-medencei 

és ezen kívül eső településen emlékezett a nagy zeneszerző – Beethoven szavaival élve „minden 

zeneszerzők ősatyja” – születésének hetében, márciusban arra az óriási kulturális kincsre, 

melyet Bachon keresztül az egész világ kapott. A HRKKE is csatlakozott a Bach mindenkinek 

fesztiválhoz, és a vasárnapi istentiszteleteken Bach-műveket énekeltek, Laskón az Alfalusi 

Vegyes Kar és a Sepsei Népdalkör tagjai. 

 

Családi nap a Bundek-tónál 
2025. március 27. – Képes Újság 

A zágrábi magyarok március 23-án is megtartották hagyományos összejövetelüket, a családi 

napot; cserkészjátékokat játszottak, társalogtak. Zágráb Város Magyar Kisebbségi Tanácsa és 

az Ady Endre Magyar Kultúrkör rendszeresen szervez családi összejöveteleket, társalgást, 

legutóbb március 23-án a Bundek-tónál találkoztak. A már hagyományos családi 

összejövetelhez a Zrínyi Miklós Cserkészcsapat tagjai is mindig csatlakoznak, így a gyerekek a 

cserkészfoglalkozások keretében különböző játékokban is részt vehetnek, ez történt most is. 

Ezt követően a gyerekek és szülők is jó étvággyal fogyasztották el a csirkepaprikást.  

 

Tűzoltóbál Vörösmarton 
2025. március 27. – Képes Újság 

Szombaton mulatságot rendezett a vörösmarti önkéntes tűzoltószervezet. A vörösmarti 

tűzoltó-egyesület tavaly nyáron szerveződött újjá, tagjai azóta aktívan tevékenykednek, tagokat 

toboroznak, próbálják felkelteni a fiatalok érdeklődését is a tevékenység iránt. Hosszabb távú 

terveik között szerepel női, férfi- és gyerekcsapat létrehozása is. Sikeres volt a szombati 

tűzoltóbál, amelyre a falu kultúrotthonában került sor, megtelt a rendezvényterem. A zenéről 

Kurel Goran gondoskodott, aki pattogós csárdásokkal tartotta mozgásban a vendégeket. – Ez 

volt az első tűzoltóbálunk, azt hiszem, nagyon jól sikerült, közel száz résztvevője volt és hajnalig 

tartott. Nagy öröm számunkra, hogy ennyien támogatták a rendezvényünket, és nem csupán 
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helybéliek, mindenkinek köszönöm a hozzájárulását – nyilatkozta lapunknak Dobszai Csaba, 

a szervezet elnöke, hozzátéve, a tűzoltóbálból hagyományt teremtenének. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2025. március 27. – Kossuth Rádió 

 

Kétségbeesett gazdák, akik nem értik, hogy egészséges állataikat miért kell leölni. Tiltakoznak 

a felvidéki lúcsiak, - a negyedik olyan csallóközi falu lakói, ahol megjelent a száj- és körömfájás, 

és az előírások szerint a háztájiban tartott állatokat is meg kell semmisíteni.  

 

A vajdasági magyar gazdákat tömörítő Vajdasági Agráregyesületek Szövetségében szerdán a 

szervezet elmúlt évi eredményeit értékelték. A Szövetségnek 74 tagszervezete van egész 

Vajdaság területén, ezek munkáját koordinálja a szervezet. A Kárpát-medence falugazdász 

programjának köszönhetően a Vajdaságban 15 község 20 falugazdásza segíti a magyar 

gazdálkodókat.  A Zentán megtartott gazdagyűlésről számolt be a Határok nélkül. 

 

Kárpátalja magyar újságíróit és médiában dolgozó munkatársait tömörítő egyesület alakult 

Beregszászban. A Kárpátaljai Magyar Médiaegyesület azzal a céllal jött létre, hogy összefogja 

és egy egységes platformot biztosítson a helyi magyar médiában dolgozók számára.  

 

A temesvári Bartók Béla líceum névadója születésének évfordulóján tizenharmadik éve díjazza 

és mutatja be az iskolatársak, tanárok és a szülői közösség előtt a tehetséges diákjait. Az idei 

tehetségnap alkalmával olyan diákokat hallunk, akik több területen is kiváló eredményeket 

értek el, de először az iskola igazgatója, Erdei Ildikó beszél a rendezvényről.  

 

Mikrobuszt adományozott a Munkácsi Római Katolikus Szent István Líceumnak a 

Miniszterelnökség. Az egyházi oktatási intézmény tavaly ősszel fordult segítségért egy új busz 

beszerzése ügyében. A jármű a napokban érkezett meg a líceumba, és ezzel lehetőség nyílik egy 

egész osztályt elvinni kirándulásra, lelki gyakorlatra, vagy egyéb rendezvényre.  

 

Szobrot állítottak Bersek József honvéd huszár-ezredes tiszteletére a partiumi Réven. A 

szórványtelepülésen nagy jelentősége van a hasonló emlékhelyeknek a közösség megmaradása 

szempontjából. DE hogy ki is volt Bersek József, azt Ionescu Nikolett összeállításából tudjuk 

meg.  

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. március 28. 

 

 

Kolozsváron, a lakótelepek tengerében - egy talpalatnyi zöld felülete áll a kolozsmonostori 

kálvária templom, amely most díszkivilágítást kapott. A kolozsmonostori apátság a 

gyulafehérvári püspökség mellett a katolikus egyház egyik legkorábbi és legjelentősebb 

intézménye volt Erdélyben. Az apátság épületei közül fennmaradt templom ma Kolozsvár egyik 

legrégebbi műemléke. 


